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میزان

محمد مسعود زاهدیان، رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر ناجا:  

دیگر حضور معتادان در دره فرحزاد 
چشمگیر نیست

 سخنی با 
رئیس شورای شهر تهران 

 قبل از اجرای برنامه های ضربتی 
ید نگاهی هم به قوانین بینداز

آزموده را آزمودن خطاست

»نگاه ناجا به منطقه دره فرحزاد مانند سایر مناطق شهر تهران است و در اقدامات مان 
از همان الگوی اجرای قانون و تأمین رضایت شهروندان تبعیت می کنیم. وظیفه ما تأمین 
امنیت شهروندان است. ما وظیفه داریم معابر و محلات شهر را به محیط مطلوبی برای 
استفاده عموم تبدیل کنیم که این کار را براساس مطالبه  شهروندان دنبال خواهیم کرد.« 
این خلاصه حرف های محمدمسعود زاهدیان، رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر ناجاست. 
او می گوید دره فرحزاد به دلیل شرایط جغرافیایی ویژه ای که دارد، به پاتوق مصرف مواد تبدیل 
و آلونک هایی در بعضی مناطق آن ایجاد شده بود که محل تجمع مصرف کنندگان مواد 
بود: »در چند روز گذشته پلیس با همکاری شهرداری تهران این آلونک ها را جمع آوری کرد. 
پلیس با جمع آوری معتادان متجاهر می خواهد فرحزاد را تبدیل به منطقه ای امن کند. هر 
نقطه ای در شهر که متروکه باشد، به محیطی برای سوءاستفاده کنندگان تبدیل می شود، 
حالا سوءاستفاده کننده می تواند موادفروش باشد، معتاد باشد یا زورگیر. ما می خواهیم دره 
فرحزاد نقطه ای متروکه و دور از دسترس نباشد. ما می خواهیم راهی باز کنیم که مردم به این 
منطقه رفت وآمد داشته باشند. حضور مردم و گشت زنی های نیروی انتظامی در این منطقه 
می تواند شرایط را بهبود ببخشد و زمینه حضور عموم شهروندان را در آن منطقه برقرار کند.« 
زاهدیان ادامه می دهد: »ما ادعا نمی کنیم با اقداماتی که نیروی انتظامی انجام داده است و 
همچنان ادامه دارد، دیگر هیچ معتاد متجاهری در آن منطقه حضور نخواهد داشت، ولی 
سعی ما این است که معابر و محیط های شهری را برای مردم آماده کنیم و  تمام تلاشمان را 

می کنیم.« 
او می گوید نیروی انتظامی همه پاتوق های منطقه فرحزاد را شناسایی و پاک سازی  کرده 
است:  »دره فرحزاد هم می تواند مانند درکه بشود؛ یعنی تبدیل به مکانی شود که مردم از طریق 
معابری که ایجاد خواهد شد، به دل طبیعت بروند و از آن استفاده کنند. حضور مردم منطقه 
را برای معتادان ناامن می کند. پاک سازی منطقه فرحزاد در چند مرحله انجام شده است، در 
آخرین مرحله در این منطقه نیروی انتظامی فقط 6 نفر را جمع آوری کرد و این نشان دهنده این 

است که دیگر حضور معتادان در دره فرحزاد چشمگیر نیست.« 
به گفته زاهدیان پلیس در تلاش است به خوبی وظایفش را در حوزه جمع آوری معتادان 
متجاهر، خرده فروشان و قاچاقچیان انجام دهد و همیشه هم در طرح های جمع آوری 
موفق عمل کرده است: »اگر دستگاه های دیگر هم به درستی به وظایف شان عمل کنند و 
در نگهداری و بازپروری این معتادان برنامه ریزی های درستی داشته باشند، همچنین 
یا  زندان  به  از دستگیری، به دست مقامات قضائی  خرده فروشان موادمخدر بعد 
اردوگاه های ماده۴2 منتقل شوند، مطمئنا دامنه اثربخشی اقدامات پلیس بیشتر خواهد 
شد.« او می گوید: »پلیس مخالف گرمخانه ها و مراکز کاهش آسیب نیست، چون 
به هرحال افراد بی خانمانی در شهر هستند که به این گرمخانه ها نیاز دارند. این مراکز 
می تواند در کاهش آسیب های اجتماعی موثر باشد، ولی باید در زمینه جانمایی و مکان این 
باشد.  باید در مناطق مناسب  گرمخانه ها  گیرد.  نظر لازم صورت  گرمخانه ها دقت 
به عنوان مثال مراکز کاهش آسیب در مناطق شوش، مولوی و هرندی جانمایی درستی 
ندارند، به همین دلیل نیروی انتظامی به دنبال تغییر مکان آنهاست که درخواست 
جابه جایی این مراکز درحال پیگیری است، امیدوارم با همکاری سایر دستگاه ها این تغییر 

مکان ها انجام پذیرد.« 

]    ]فرید براتی سده، مدیر کل دفتر پیشگیری و درمان اعتیاد سازمان بهزیستی کشور
اگر بخواهم در یک جمله نظرم را در مورد دستگیری معتادان دره فرحزاد بگویم، باید 
بگویم: »آزموده را آزمودن خطاست.«  سال هاست معتادان متجاهر را جمع آوری و به 
مراکز درمان اجباری می بریم؛ این درحالی است که آنان همچنان در شهر حضور دارند. 
 
ً
یک پاتوق مصرف مواد را پاک سازی کردیم، پاتوق دیگری در جای دیگری سبز شد. اخیرا
در جمع آوری معتادان متجاهر از شوش، مولوی و هرندی هم همان تجربه همیشگی 
تکرار شد. درست است که هم اکنون تعداد معتادان متجاهری که در این مناطق دیده 
می شوند به نسبت قبل کمتر است اما دلیلش این است که تعداد زیادی از معتادانی 
نیروی  مناطق  این  در  و  هستند  اجباری  درمان  مراکز  در  هنوز  شده اند  دستگیر  که 
این  اینکه در  از طرف دیگر، معتادان به دلیل  و  انتظامی همچنان حضور فعال دارد 
رفته اند.  شهر  دیگر  جاهای  به  ندارند  امنیت  احساس  گذشته  مانند  دیگر  مناطق 
شهردار منطقه 16 مدتی پیش اعلام کرد که شهروندان این منطقه از وجود معتادان 
از  کرده اند  حرکت  معتادان  کرده اند.  نارضایتی  اظهار  زندگی شان  محل  در  متجاهر 
منطقه 12 به منطقه 16 رفته اند! ما از تجربه های گذشته درس نگرفته ایم و همچنان راه 
 حل را در جمع آوری معتادان متجاهر و درمان اجباری می دانیم. این درحالی است که 
ح های این چنینی اجرا شده و نتیجه مثبتی در بلندمدت عاید ما نشده  صدها بار طر
است. می دانیم این اقدامات ضربتی اثربخش نیست و حتی راه  حل را هم می دانیم، اما 
اشتباه گذشته را مدام تکرار می کنیم به امید اینکه این بار نتیجه ای متفاوت از قبل 
و  معتادان  این  به  آسیب  کاهش  خدمات  ارایه  راه  حل  نمی شود.  که  شود  حاصل 
آنان است. حالا این بار قرعه به نام دره فرحزاد افتاده است و در  حمایت اجتماعی از 
حال جمع آوری معتادان این منطقه اند. کاری که ما می توانیم انجام دهیم این است که 
سازمان  آسیب  کاهش  مراکز  که  کنیم  اعلام  و  بیان  اقدام  این  با  را  خود  مخالفت 
بهزیستی که در منطقه فرحزاد فعالند همچنان به فعالیت خود در این منطقه ادامه 
مولوی  و  هرندی  شوش،  منطقه  در  ما  آسیب  کاهش  مراکز  که  همان طور  می دهند؛ 

همچنان فعالند و اجازه نمی دهیم این مراکز تعطیل شود. 

   ]سعید صفاتیان- کارشناس اعتیاد[ 
جمع آوری معتادان خیابانی، موضوعی است 
که 16 سال است روی آن بحث می شود و 
دستگاه های زیادی هم در این سال ها به این 
حوزه ورود کرده اند؛ اما سوال مهمی که مطرح 
می شود این است که آیا این جمع آوری ها 
اثربخش بوده و نتیجه مطلوب و مورد انتظار 
حاصل شده است؟ مسلما نه. چون تعداد 
معتادان خیابانی نه تنها کاهش پیدا نکرده، 

بلکه بیشتر هم شده است.
 مهم ترین ایرادی که به این اقدام وارد 
معتادان  وقتی  که  است  این  می شود، 
خیابانی دستگیر و وارد فرآیند درمان اجباری 
می شوند، آنچه باید برایشان اتفاق بیفتد، 
نمی افتد؛ یعنی سیستم درمانی، بهداشتی و 
مددکاری در مراکز ماده 16 به گونه ای نیست که زمینه بهبود بیماران را فراهم کند، ضمن اینکه 
بعد از آنکه بیماران از این مراکز ترخیص می شوند، حمایت های اجتماعی پس از ترخیص برای 

آنها تعریف نشده است.
از نظر من حمایت های اجتماعی پس از ترخیص که آخرین بخش فرآیند درمانی است، حتی 
از بخش های دیگر هم مهم تر است. این درحالی است که بودجه خیلی کمی برای این بخش 
درنظر گرفته شده و عملا هیچ کدام از سازمان ها و نهادهای مسئول خودشان را درگیر این 
موضوع نکرده اند، بنابراین وقتی نه فرآیند درمانی وجود دارد و نه حمایت پس از خروج تعریف 
شده است، طبیعی ترین اتفاق این است که معتادان پس از ترخیص دوباره به پاتوق های شان 

برگردند و مصرف را از سر بگیرند و چرخه دستگیری و درمان دوباره از نو شروع شود.
در ماده 80 برنامه ششم توسعه، دولت مکلف شده است طبق قوانین مربوط و مصوبات 
شورای اجتماعی به منظور پیشگیری و کاهش آسیب های اجتماعی، نسبت به تهیه طرح 
جامع کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی با اولویت اعتیاد، طلاق، حاشیه نشینی، کودکان 
کار و مفاسد اخلاقی اقدام کند، به گونه ای که آسیب های اجتماعی در انتهای برنامه به 25درصد 
میزان کنونی کاهش یابد. در ذیل بند »پ« همین ماده هم به شناسایی نقاط آسیب خیز و 
بحران زای اجتماعی در بافت شهری و حاشیه شهرها و تمرکزبخشیدن حمایت های اجتماعی، 
خدمات بهداشتی- درمانی، مددکاری، مشاوره اجتماعی و حقوقی و برنامه های اشتغال 
حمایت شده، با اعمال راهبرد همکاری بین بخشی و سامانه مدیریت آسیب های اجتماعی در 
مناطق یادشده اشاره شده است. حال اگر دره فرحزاد را جزو نقاط آسیب خیز و بحران زای 
اجتماعی در بافت شهری به حساب بیاوریم، متوجه می شویم که وظایف دستگاه های مربوط 
در رابطه با معتادان متجاهری که در این دره سکونت دارند، مشخص شده است. جمع آوری و 
فرستادن این بیماران برای درمان شاید بخشی از این راهکار باشد اما قطعا وظیفه دستگاه ها 
در این بخش خلاصه نمی شود. شاید بد نباشد مسئولان و متولیان حوزه آسیب های 

اجتماعی قبل از اجرای برنامه های ضربتی نیم نگاهی هم به قوانین بیندازند. 

   ]محمد بینازاده، پژوهشگر اعتیاد[ آقای مهندس  هاشمی، رئیس شورای 
ناآرامی های  به  افتتاح پروژه های منطقه ۲ شهرداری تهران  آیین  شهر تهران در 
آبان ماه، شرایط بحران مانند تحریم، بیکاری، تورم و به اوج رسیدن ناهنجاری در 
چنین شرایطی اشاره کردند و »در شرایطی که حال خوشی نداریم«، قول تلاش 
با  هم  گذشته  روزهای  در  داده اند.  را  تهران  به  شادی  و  خوشی  بازگشت  برای 
اعلام خبر دستگیری ۶۴۶ نفر از »نخاله ها! و معتادان« در منطقه فرحزاد، شهردار 
و  »تمیز  گرمخانه  یک   ۵ منطقه  در  و  داده اند  را  اکوپارک  ساخت  نوید  منطقه۲ 
عالی« برای سرویس دهی به زنان بی خانمان و آسیب پذیر راه اندازی شده است. 
از تراکم فروشی به درآمد پایدار شهری رسید،  در روزگاری که دیگر نمی شود 
اکوپارک حتما فکر بکری است: فضای سبز چشم نوازی ایجاد می کند که خیلی هم 
ج های متنوع منطقه، لابد دل انگیزتر از دیدن  محیط زیستی است و از قاب پنجره  بر
نمای آلوده نخاله ها و معتادان بی خانمان است. افزون بر فضای سبز گسترده، 
امکانات رفاهی متنوعی در تعریف اکوپارک وجود دارد:   رستوران های مختلف، 
شهر بازی ویژه کودکان یا لابد پردیس سینمایی و پاساژهای نورانی و رنگارنگ با 
پارکینگ های وسیع. البته واضح است که این امکانات مربوط به بخش خصوصی 
از طبقه  را  است که قرار است بابتش به شهرداری پول بدهد و بعد سودش 
متوسط )اگر طبقه متوسطی باقی  مانده باشد( و اقشار فرادست بگیرد. منطقه 
۲ از این حیث پتانسیل بیشتری نسبت به منطقه ۵ دارد. پس اگر گرمخانه ای 
هم باید، شایسته تر آن است که در منطقه ۵ باشد. بی خانمان ها و زاغه نشین ها 
باید از سطح چنین گنج جغرافیاییِ نهفته به مناطق حاشیه ای تر تارانده شوند زیرا 
زیستِ هم زمان این گروه در جوار اکوپارک، کیفیت لذت بخش لحظات لایه های 
( را ناهمگن می کند و عیش دقیقه هایشان  جمعیتیِ برخوردار )ساکن یا گردشگر
. پس باید راهی دیگر برای آنها یافت: تبعید پیاپیِ از مرکز به حاشیه  این  را مکدر
دوزخیانِ مازادِ روی زمین، همراه با نسیه  خوش آب و رنگ اکوپارک رویایی برای 
ایجاد همدلی در طبقه متوسط و برخوردار و هم سویی آنها با تارانیدنِ نقد گروه 
 محذوف. اما تبعیدگاه کجاست؟ قرار است آنها به مراکز ماده ۱۶ یا همان 

ً
مطلقا

کمپ های اجباری سپرده شوند.
جناب آقای مهندس  هاشمی!  اگر فرصت نداشته اید آخرین گزارش »ارزیابی 
را درباره ویژگی های »نخاله ها و معتادان«  ایران،  سال ۱۳۹۷«  اعتیاد  سریع وضع 
کمپ های ماده ۱۶ مطالعه کنید جهت استحضار نکاتی را در جدول زیر با شما در 

میان می گذارم:  

یع وضع اعتیاد ایران،  سال ۱۳۹۷« یابی سر گزارش »ارز

درصد افراد ویژگی

۱۲٫۳اخراج از خانه

۲۸بی خانمان

۵۱تجربه دستگیری

۸٫۲سهم زنان

۷٫۱تن فروشی

۸۷نسبت تن فروشی زنان

درصد افراد ویژگی

۱۹٫۷مصرف تریاک

۴۵٫۴مصرف هرویین

۳۸٫۵مصرف شیشه

۱۳٫۸شیوه تزریق

۲۹٫۴بیکار

۱۴٫۶اخراج از کار

، نیمی از آنان تجربه دستگیری قبلی داشته اند. دستگیرشان  به سخن دیگر
می کنید که به کمپ ماده ۱۶ برده شوند و بعد از ۶ ماه رها شوند که بیایند یک  گوشه 

دیگر این شهر که فعلا زمینش مرغوب نیست؟
آنان شیشه       ملاحظه می کنید که نزدیک به ۸۴ درصد نوع مواد مصرفی 
از  نوع  این  ۹۰ درصد  تا   ۸۰ بین  می افزاید  گزارش  همین  و  است  هرویین  و 
مصرف کنندگان دچار علائم یا اختلالات روانی اند. میزان بیکاری و تن فروشی را در 
میان شان ملاحظه می کنید؟ می دانید سابقه شغلی نزدیک به ۴۰ درصد آنان کارگر 
 حتی 

ً
و کشاورز است؟ یعنی روزی روزگاری ارزش افزوده تولید می کرده اند و حالا نقدا

ارزش هم نشینی در زمین های یک اکوپارک نسیه را هم ندارند؟  
مواد  با  مبارزه  ستاد  محترم  سخنگوی  سخنان  هاشمی!  مهندس   جناب   
افزایش ۱۶ درصدی کشفیات مواد طی امسال اشاره  را خوانده اید که به  مخدر 
دارند، اما درباره کشفیات شیشه از افزایش بیش از ۳۰۰ درصدی سخن می گویند؟ 
آیا می دانید که قیمت هر گرم شیشه از حدود 110 هزار تومان در 6 ماه پیش، به 
حدود 40 هزار تومان یا کمتر در حال حاضر رسیده است؟ اینها را گذاشته اید کنار 
مصاحبه های مقامات محترم نیروی انتظامی که از افزایش قابل  توجه کشفیات 

سلاح گرم در کشور خبر می دهند؟
شما  به  قولی  عوض،  در  و  دارم  شما  از  خواهشی  هاشمی!  مهندس   جناب 
می دهم: به تازگی کتابی منتشر شده به نام »سیاره زاغه ها« که از قضا دقیقا به 
موضوعاتی مانند اتفاقات دره فرحزاد می پردازد و نشان می دهد در فرآیند توسعه 
نامتوازن، ناپایدار و به همین دلیل ناعادلانه شهری، چنین مشکلاتی عالم گیر 
است، اما راه  حل دارد. خواهشم این است هر شهرداری را که بر سر کار می گمارید، 
مجبور کنید این کتاب را از او امتحان کتبی و شفاهی بگیرند و بعد درباره انتصابش 
 ، تصمیم بگیرید. متقابلا من هم قول می دهم قبل از انتخابات بعدی شورای شهر
به همه دوستان و به ویژه کارشناسان حوزه اعتیاد، خواندن این کتاب را توصیه 

کنم تا اگر سودای رأی دادن دارند، بدانند به چه کسانی رأی ندهند. 

مهر مهر همشهری آنلاین


